
Za 1 otázku si 
specializované 

firmy 
v obdobných 

případech účtují 
až 1 tisíc korun.

Za udělení 
akreditace bude 
banka inkasovat 
50 tisíc korun.

Už v červenci by měla být Česká národní banka připravena akreditovat zájemce 
o přezkušování lidí, kteří poskytují nebo zprostředkovávají půjčky. Čas běží.

Centrální 
banka nechce 

za tvorbu testů 
utrácet. Chce je 
od odborníků 

zdarma.

Sadu nejméně 
600 otázek 
zatím ČNB 
připravenu 

nemá.
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Lékařů – cizinců  
v Česku přibývá

Oprávnění k práci lékaře 
mělo v Česku koncem 
loňského roku 2557 lékařů 
s cizí státní příslušností. 
Bylo jich o 676 více než 
před pěti lety. Cizinci však 
zdaleka nepokrývají úbytek 
českých lékařů, kteří od-
cházejí pracovat za hrani-
ce. str. 3

KFC otevřel první 
restauraci v Tibetu
KFC se stal prvním 
zahraničním fastfoodem, 
který vstoupil do čínské 
autonomní oblasti Tibet. 
Nový podnik v centru 
metropole Lhasa očekává 
kolem tisícovky hostů 
denně. str. 8

Varšava trvá na reformě  
ústavního soudu
V Polsku se opět vyostřil 
boj mezi vládou a jejími 
odpůrci. Rada Evropy 
kritizuje reformu ústav-
ního soudu, kabinet Beaty 
Szydlové výtky odmítá. 
V ulicích protestovaly 
proti vládě desítky tisíc 
lidí. str. 10

Krátce

myšlenkové 
experimenty 
davida mitchella
Čím bys byl ochoten zaplatit, 
abys nezemřel? ptá se sám  
sebe oblíbený britský spisovatel.

rozhovor

str. 12–13

Japonské jádro 
pět let  
po Fukušimě
Do letoška se mělo rozjet 
45 odstavených reaktorů. 
v provozu jsou dva.

trhy & světová ekonomika

str. 9
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jiří PEhE:

v Čapím hnízdě se vylíhl pěk-
ný ptáček. Křičí, že mu chtějí 
sebrat papání, nikdo ho nemá 
rád, všichni se mu mstí...

twitter.com/e15news
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Nemožné na počkání
Pravicová opozice hodlá kvůli Babišově 
Čapímu hnízdu, luxusní farmě nyní patřící 
do holdingu Agrofert, svolat mimořádnou schůzi 
sněmovny. Vládní sociální demokraté spolu 
s lidovci se chystají požadavek podpořit. Pokud, 
jak prohlásil místopředseda poslaneckého 
klubu ČSSD Jan Chvojka, vicepremiér do zítřka, 
nejpozději do pozítří přijatelným způsobem 
nevysvětlí okolnosti, za jakých byly na výstavbu 
hnízda získány dotace. Má to znamenat, že ne-
možné na počkání a zázraky do tří dnů?

Prezident Miloš Zeman ve sněmovně velmi 
originálně podpořil ústavní zákon o obecném 
referendu, jehož návrh nemá mezi zákonodárci 
zaručenou jednoznačnou přízeň. Přijetí normy 
podle něj politikům vrátí prestiž, neboť jim 
umožní překonat bariéru odcizení mezi nimi 
a občany. A připomněl, že v několika posledních 
letech politici – nejen poslanci, ale také ministři 
– zaujímají v očích veřejnosti, co se týká presti-
že, předposlední místo hned za uklízečkou. Ano, 
schválení návrhu zákona o obecném referendu 
je tou správnou cestou. Referendum, nezávisle 
na daném tématu, je pěkný populismus.

Firmy by podle ministryně práce Michaely 
Marksové měly chránit své zaměstnance před 
stresem. Navrhuje proto, aby jim tuto povinnost 
přímo nakazoval zákoník práce. Na úřadě, kde 
se rodí takové nápady, to tedy musí vypadat. Při-
nejmenším jsou tam z nejvyšší šéfky ve stresu.

n Stovky zkušebních 
otázek pro poskytova-
tele půjček vypracují 
aktéři z trhu. Bezplatně. 
Za akreditaci si přitom 
banka naúčtuje padesát 
tisíc korun.

Markéta Žižková

Zákon o spotřebitelském úvěru, 
jehož cílem je vymýtit z trhu ne-
kalé zprostředkovatele půjček, 
má platit od počátku července. 
Zkoušku, která ověří odbornost 
poskytovatelů a zprostředkova-
telů úvěrů, má připravit Česká 
národní banka ve spolupráci 
s ministerstvem financí.  Sada 
otázek však ještě neexistuje. 
„Návrh zákona o spotřebitel-
ském úvěru stále projednává 
sněmovna, neznáme ještě jeho 
konečnou podobu,“ uvedl mluv-
čí ČNB Tomáš Zimmermann.

Na konci února se centrál-
ní banka obrátila na vysoké 
školy, asociace a spotřebitelská 
sdružení, aby jí otázky pomohly 
vypracovat. Zdarma. Příprava 
jedné otázky přitom může podle 
zkušeností stát až tisíc korun. 

ČNB předpokládá nejméně šest 
stovek otázek. Za akreditaci 
zájemce o provádění zkoušek 
bude přitom inkasovat padesát 
tisíc korun. 

„ČNB zatím žádné financová-
ní nenabídla a ani s ním příliš 
nepočítáme. Ani my nepředpo-
kládáme, že bychom někomu 

za otázky platili, napíší je naši 
členové,“ uvedl Petr Šafránek 
z Asociace finančních zpro-
středkovatelů a finančních 
poradců ČR. „To, že ČNB bude 
vybírat nemalé částky za akre-
ditace a registrace a otázky 
si nechá napsat zadarmo, je 
bohužel smutná realita přístupu 
státu,“ dodal. Podobné odpovědi 

zaznívají od dalších aktérů. „Je 
v našem zájmu se na přípravě 
textů podílet, aby otázky v nich 
měly smysl, odpovídaly praxi 
a nebyly například příliš teore-
tické,“ uvedla Kateřina Kratina 
Černovská z Asociace poskyto-
vatelů nebankovních úvěrů.

Ne všechny instituce se ale 
za daných podmínek do pří-
pravy otázek chtějí zapojit. 
Například VŠE nabízí jen pří-
padné doplnění. „Jsme rovněž 
připraveni se podílet na ověření 
zkušebních testů před ostrým 
spuštěním do praxe,“ dodala 
mluvčí školy Julie Daňková. 

Testování se přitom dotkne 
velkého počtu lidí. „Již nyní lze 
odhadnout, že prokazování 
odbornosti složením zkoušky 
se bude týkat řádově až několika 
desítek tisíc zaměstnanců bank 
a dalších distributorů úvěro-
vých produktů,“ uvedl výkonný 
ředitel České bankovní asociace 
Pavel Štěpánek. 

Česká národní banka se roz-
šíření dozoru, jak ho navrhuje 
nový zákon, bránila. Návrh ale 
prošel vládou a nyní je ve dru-
hém čtení ve sněmovně. Je tedy 
pravděpodobné, že zákon nako-
nec vstoupí v platnost později.

ČNB nestíhá tvorbu 
testů spojených s úvěry

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

José Ramón álvaRez-CeRvela

šéf Barceló pro střední evropu

Muktesh PaNt

šéf kfc

John W. HeNRy

šéf fc liverpool

Španělé otevřou na Václavském 
náměstí v Praze pětihvězdičkový 
hotel Wilson. V Česku tak poprvé 
vstoupí do nejvyšší kategorie.

str. 4

Řetězec se stal prvním zahraničním 
fastfoodem, který vstoupil 
do čínské autonomní oblasti Tibet. 
Prodejnu otevřel v metropoli Lhasa.

str. 8

Anglický klub nabere jednorázově 
nejvíce lidí ve své historii. Kvůli 
rozšíření stadionu Anfield dá práci 
tisícovce zaměstnanců.

str. 6

ČNB  
bude vybírat  

nemalé
částky za akreditace  

a otázky si nechá  
napsat zadarmo. 

PRvNí NávštěvNiCká sezoNa začala v Centru stavitelského dědictví v Plasech na Plzeňsku. Rozsáhlý 
areál, který vybudovalo s pomocí evropských dotací Národní technické muzeum, dokumentuje vývoj stavitel-
ství a jeho technologií. Snímek zachycuje depozitář s referenční sbírkou stavebních prvků v budově pivovaru. 

StavitelSké dědiCtví
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n Jazyková bariéra 
a pracovní nestabilita 
– to jsou hlavní vý-
hrady České lékařské 
komory vůči kolegům 
ze zahraničí.

Adéla Čabanová

Oprávnění k práci lékaře mělo 
v Česku koncem loňského 
roku 2557 lékařů s cizí státní 
příslušností. Oproti stavu 
před pěti lety jich přibylo 
676, uvedla Česká lékařská 
komora,  jejímž 
členem musí 
být každý 
pracující lékař. 
Cizinci však 
nepokrývají 
úbytek českých 
lékařů odchá-
zejících za hra-
nice. Lékařská 
komora vydá 
dokumenty 
nutné k práci 
v cizině dvěma 
stovkám čerstvých absol-
ventů ročně a témuž počtu 
zkušenějších lékařů. 

Mezi lékaři z ciziny 
převažují Slováci, jsou jich 
necelé dva tisíce. Celkově po-
díl lékařů – cizinců postupně 

roste. Zatímco v roce 1992 
bylo v ČLK jen 1,48 procenta 
cizinců, loni už činil jejich 
podíl 4,88 procenta. 

Porovnání 26 zemí OECD 
ukazuje, že v roce 2013 jen 
ve čtyřech zemích byl podíl 
cizinců nižší než v České 
republice. V uvedeném roce  
například ve Velké Británii 
činil 28,7 procenta. Vedení 
ČLK přesto považuje rostoucí 
počet lékařů z ciziny za pro-
blematický. 

„Lékařská komora zazna-
menala případy, kdy byl lékař 
opakovaně zaměstnáván, 

aniž by složil 
příslušné 
zkoušky,“ 
uvedl v inter-
ním časopise 
ČLK její šéf 
Milan Kubek. 
Jako problém 
vnímá jednak 
jazykovou 
bariéru, jednak 
údajnou nesta-
bilitu těchto 
pracovníků. 

Často prý míří z Česka dál. 
„Díky jazykové příbuznosti 
u nás nejsnáze složí apro-
bační zkoušky, které jim 
otevřou dveře k lépe placené 
práci na Západě,“ míní Kubek. 
VZP dosud nemusela řešit 

Včasné neplacení dlužných pohledávek zákazníků 
výrazně ztěžuje schopnost firem provádět vyšší 
investice v ekonomice a znatelně ovlivňuje situaci 
zaměstnanosti firem, tedy i problematiku zaměst-
nanosti celkově. Až třetina společností v České 
republice by mohla přijmout nové zaměstnance, 
pokud by jejich dlužníci spláceli své dlužné pohle-
dávky včas. Podobnou situaci reflektuje také téměř 
8 milionů evropských firem.

Neadekvátní uhrazování dlužných pohledávek povět-
šinou vede k tomu, že jsou firmy požádány, aby přijaly 
delší splatnost, než by ve skutečnosti chtěly. Jako jeden 
z hlavních důsledků této situace uvádějí neschopnost 
přijímat další zaměstnance. V Evropské zprávě o plat-
bách z roku 2015, jež vychází z výzkumu renomované 

společnosti Intrum Justitia zabývající se oblastí řízení 
pohledávek, uvedlo 32 % evropských firem, že by jim 
rychlejší platby zákazníků umožnily zaměstnat více 
lidí. V České republice je stejného názoru až 37 % 
firem. Neschopnost přijímat další zaměstnance však 
není jediným problémem, neboť v horším případě jsou 
firmy kvůli pozdním platbám zákazníků nuceny své 
zaměstnance propouštět. 

V České republice není přímá spojitost mezi pozdními 
úhradami pohledávek a nutností propouštět pociťo-
vána tak intenzivně, nicméně rok od roku je tento 
problém stále více tematizován. Naopak v ostatních 
státech Evropy přímou souvislost mezi pozdními 
úhradami pohledávek a propouštěním zaměstnanců 
nachází každá čtvrtá firma. Více než polovina firem 

navíc uvedla, že hlavní příčinou pozdních plateb zá-
kazníků je jejich záměrné zpožďování, což platí rovněž 
o firmách, které mají pouze firemní zákazníky. Z vý-
zkumu tedy vyplývá, že vědomá strategie pozdních 
plateb přispívá k vyšší likviditě firem a znatelnému 
snižování počtu pracovních míst. Jedním z řešení, 
jak předejít rizikům pozdních splátek a následným 
problémům firmy, by mohlo být zastávání striktní 
protidluhové strategie. Za jakoukoli včas nezapla-
cenou pohledávku by firmy měly vždy požadovat 
zaplacení penále. Pokud penále firmy nevyžadují, 
dávají tím zákazníkovi najevo, že vlastně příliš ne-
záleží na tom, kdy smluvenou částku zaplatí. Včasné 
neuhrazení pohledávek by se pak v takovém případě 
mohlo stát standardní situací, jež by mohla vést až 
k likvidaci firmy. 

Až třetina firem nepřijímá zaměstnance 
kvůli pozdním úhradám pohledávek
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Přibývající lékaři  
z ciziny nestačí 
k pokrytí  
úbytku českých  
kolegů, kteří 
odcházejí pracovat 
do zahraničí. 

a151014285� inzerce

lékařů – cizinců přibývá, 
ale z Česka často míří dál

Počty lékařů – cizinců  
v České lékařské komoře

Pramen Česká lékařská komora

1995 2000 2005 2010 2015

518 586

1650
1881

2557

problémy pacientů domluvit 
se s personálem, uvedla ale 
vedoucí revizních lékařů 
Zdeňka Salcman Kučerová.

Lékaři – cizinci usilují 
o změnu aprobačních zkou-
šek, aby nemuseli například 
skládat zkoušky ze čtyř oborů 
najednou, ale postupně, aby 
se na ně mohli lépe připravit. 
„Mnohým z nás se nedaří 
složit aprobační zkoušky 
i přesto, že máme dlouholeté 
zkušenosti s prací v Česku, 
pracujeme stejně dobře jako 
čeští lékaři a naše vzdělání 
v původní vlasti je na vysoké 
úrovni,“ napsala Kubkovi 
Djamilia Momunkulová, jež 
zastupuje lékaře ze zemí bý-
valého Sovětského svazu. 

Zeman ve sněmovně 
podpořil referendum
Prezident Miloš Zeman 
v pátečním projevu 
ve sněmovně doporučil 
poslancům schválit zákon 
o celostátním referendu, byť 
má k němu drobné výhrady. 
Zeman, který za přípravu 
zákona pochválil ministra 
pro legislativu a lidská 
práva Jiřího Dienstbiera 
(ČSSD), navštívil sněmovnu 
při příležitosti prvního čte-
ní zákona.  NázoRy str. 14

Babiš nechce prozradit 
investora Čapího hnízda
Ministr financí Andrej 
Babiš (ANO) tvrdí, že zná 
jméno vlastníka Farmy Čapí 
hnízdo z doby, kdy žádala 
o evropské dotace, nechce 
ho ale prozradit, uvedl v te-
levizi Prima. Zmínil také, 
že schodek státního roz-
počtu by měl v příštím roce 
činit šedesát miliard korun. 
Babiš také vydal prohlášení, 
podle něhož nechápe, proč 
chce opozice svolat mimo-
řádnou schůzi sněmovny 
kvůli Čapímu hnízdu a proč 
mu ČSSD dává do úterý či 
středy ultimátum, aby věc 
vysvětlil.

Průměrná mzda  
stoupla o 1046 korun 
Průměrná mzda v posled-
ním loňském čtvrtletí mezi-

ročně stoupla o 1046 ko- 
run na 28 152 korun, tedy 
o 3,9 procenta. Je to nejrych-
lejší nominální růst od roku 
2009. Reálně, tedy po ode-
čtení inflace, mzda vzrostla  
o 3,8 procenta, uvedl Český 
statistický úřad. Za celý 
loňský rok průměrná 
mzda stoupla o 860 korun 
na 26 467 korun.

Vnitro se odvolá v kauze 
šibenic na demonstracích
Ministerstvo vnitra se odvo-
lá proti rozhodnutí, že pří-
tomnost šibenic na demon-
stracích má být beztrestná. 
Spor tak bude muset řešit 
pražský magistrát. V České 
televizi to uvedl ministr 
vnitra Milan Chovanec 
s tím, že spor možná skončí 
až u Nejvyššího správního 
soudu. /čtk/

Vynálezcům pomůže 
patentový institut V4
Zájemci o ochranu svých 
vynálezů budou moci snáze 
chránit technické inovace 
v zahraničí díky Visegrád-
skému patentovému insti-
tutu. Umožní jim zahájit 
patentové řízení u různých 
světových patentových úřa-
dů, avšak v rodném jazyce. 
Institut vznikl v prosinci 
a je výsledkem spolupráce 
národních úřadů průmyslo-
vého vlastnictví zemí V4. 
/msc/  více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/ceskym-vynalezcum-usnadni-zadosti-o-patent-novy-institut-1278871
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síť barceló otevírá 
v Praze hotel Wilson

Celý článek najdete  
v aktuálním vydání týdeníku

Praha patří  
k dominantám 
Evropy

Šéf sítě Barceló Ale
jandro Martín Álvarez 
(42) je přesvědčen, že 
horní část Václavské
ho náměstí je pro ho
tel ideálním místem. 

 Někdejší Dům potravin 
na horním rohu Václavské-
ho náměstí u magistrály byl 
dlouho zakletý, žádný byz-
nys se tam příliš neuchytil. 
Proč na toto místo spoléhá-
te vy? 
Pro hotel je naopak taková 
pozice výhodná. Blízkost 
hlavního nádraží, hned vedle 
stanice metra, v centru dění 
a pohled na sochu svatého 
Václava, Národní muzeum 
nebo Státní operu jsou bonu
sem navíc.  

 Spoléháte i na to, že si 
Španělé v zahraničí hledají 
své národní řetězce? 
Nejenom. Je pravda, že 
preferují Barceló jako svůj 
národní řetězec, který znají,  
ale naše klientela je širší.

  Jak vypadá tuzemský 
hotelový trh z hlediska zis-
ku v porovnání s ostatními 
metropolemi? 
Praha se stále drží mezi 
nejpřitažlivějšími městy 
v Evropě. Památky jako 
Pražský hrad, ale i další 
patří k historickému dědictví 
celého lidstva. Praha také 
láká každoročně na řadu 
kulturních akcí, což turisté 
oceňují. /sin/

n Španělská společ
nost se pokusí uspět 
na horním rohu 
Václavského náměstí 
s pětihvězdičkovým 
hotelem. V budově 
někdejšího Domu 
potravin je v nájmu.

Jan Šindelář

Praha bude mít od pondělí 
příštího týdne další pěti
hvězdičkový hotel. Stane 
se jím hotel Wilson na 
rohu magistrály a Vác
lavského náměstí. Provoz 
zajistí španělský řetězec 
Barceló, který tak poprvé 
v tuzemsku vstupuje do 
nejvyšší hotelové katego
rie. Wilson už je součástí 
jeho rezervačního portá
lu. Barceló se dohodl na 
nájmu s majitelem budovy, 
kterým je společnost 
Rephana Hotels z holdingu 
Rephana Reality. Celkem 
hotel nabídne třiapadesát 
pokojů. 

„Tento nový projekt je 
součástí plánované expanze 
řetězce. Snažíme se upevnit 
postavení v místech, kde 
se již naše hotely nachází 
a o kterých si myslíme, že 
jsou pro nás prioritní, což 
je případ Prahy,“ uvedl 
ředitel Barceló Hotels & 

Resorts pro střední Evropu 
José Ramón ÁlvarezCerve
la. Česká republika se pro 
firmu stane s pěti hotely 
po domovském Španělsku 
nejdůležitějším trhem 
v Evropě. 

Čtyři ubytovací zařízení 
má v Praze a jedno v Brně. 
Rodina Barceló otevřela 
první hotel v Praze v roce 
1993. Nyní se snaží využít 

boom cestovního ruchu, 
který Praha v posledních 
letech zažívá. Za loňský rok 
do hotelů v hlavním městě 
zavítalo 6,6 milionu hostů, 
meziročně o půl milionu 
více. Drtivou převahu 
přitom mají cizinci. Toho 
využívají i další hoteliéři. 

Výrazným rozšířením 
například prochází hotel 
Yasmin v ulici Politických 

vězňů, hoteliér Jan Dubský 
zase chystá otevření pěti
hvězdičkového zařízení ve 
Zlatnické ulici.

 Deset milionů eur inves
toval do vylepšení svého 
staršího hotelu v Praze 4 
i řetězec Barceló. Celkem 
má Praha necelou pade
sátku pětihvězdičkových 
hotelů a přes dvě stě čtyř
hvězdičkových.

Pět hvězdičEk. Barceló poprvé v tuzemsku vstupuje do nejvyšší hotelové kategorie. 
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Veřejné stavební 
zakázky zeslábly
Do konce února zadali 
veřejní investoři stavebním 
firmám 461 zakázek za 
9,83 miliardy korun. Jejich 
počet meziročně klesl 
o 38,5 procenta, hodnota 
se snížila o 28,1 procenta. 
Vyplývá to z údajů 
inženýrské organizace 
ÚRS Praha. Největším 
zadavatelem nových staveb 
bylo Ředitelství silnic  
a dálnic.

Jánské lázně  
se vrátily do zisku
Státní léčebné lázně Janské 
Lázně na Trutnovsku se 
loni po předchozích třech 
ztrátových letech vrátily 
do zisku asi 5,5 milionu 
korun. Do ztrát se lázně 
ponořily v roce 2012, 
kdy prodělaly dvaatřicet 
milionů. V roce 2013 
již ztráta činila téměř 
padesát milionů. Důvodem 
tehdejších propadů byly 
škrty ve zdravotnictví. /čtk/ 

Krátce

Do pražských ulic se vrací 
problematické tramvaje 
Škoda 14T, jinak známé jako 
Porsche. Ty musel dopravní 
podnik kvůli vadným pod
vozkům stáhnout z provozu.  
Do 15. března by mělo na 
koleje vyrazit deset tramvají 
a do června se k nim přidá 
dalších deset. Zbylých čtyři

kooperativa zaplatí  
za nepojízdné tramvaje

cet vozů bude čekat v oprav
nách, až na ně přijde řada. 

Celá záležitost s podvozky 
nevhodnými do klikatých 
ulic hlavního města přijde 
draho hlavně pojišťovnu 
Kooperativa, u které doprav
ní podnik uzavřel strojní 
pojištění. „V této chvíli mám 
informaci o úhradě škody 

v částce přibližně osmaše
desát  milionů korun,“ uvedl 
mluvčí dopravního podniku 
Jiří Štábl. /čap/



n Pobídky pro zahra
niční filmaře v po
slední době zvýšili 
Maďaři či Francouzi. 
Česko by mělo přidat 
také, jinak nebude se 
svými dvaceti procen
ty konkurenceschop
né, varují producenti.

Dušan Kütner

Zahraniční filmaři loni 
v Česku podle prvních 
odhadů utratili přes čtyři 
miliardy korun, zatímco 
v roce 2014 to bylo  
3,4 miliardy. K dalšímu ná
růstu pomohly filmové po
bídky zavedené v roce 2010. 
Jenže do budoucna jejich 
současná podoba nemusí 
vystačit, varují producenti. 
Důvodem je skutečnost, 
že některé evropské země 
jako Maďarsko či Francie 
v poslední době přistoupily 
ke zvýšení pobídek.

V obou zemích je to nyní 
30 procent, zatímco v Česku 
dostanou zahraniční produ
centi z uznaných nákladů 
jen dvacet procent. „Dříve to 
byly dostihy, kdo bude mít 

pobídky a kdo ne. Nyní to 
začínají být dostihy o to, jak 
vysokou pobídku která země 
dá,“ uvedl již dříve v roz
hovoru pro deník E15 šéf 
produkční společnosti Milk 
and Honey a místopředseda 
Asociace producentů v audi
ovizi Radomír Dočekal.

Asociace podle něj zvažo
vala již nyní, v době projed
návání nového zákona o au
diovizi, že by zkusila 
u státu prosadit 
zvýšení. Asoci
ace vycházela 
i z názorů 
zástupců 
amerických 
velkých stu
dií, kteří do 
Česka zavítali 
loni a bedlivě 
sledují vývoj 
v celé Evropě. 

„V současné situaci 
dvacet procent díky stáva
jící infrastruktuře a kvalitě 
služeb v rámci konkuren
ceschopnosti dostačuje. 
Nicméně do budoucnosti 
musíme určitě přemýšlet 
a jednat o tom, zda by se 
mělo navýšit na 25 procent,“ 
míní. Stát se diskuzi o pří
padném zvýšení pobídek, 

na které letos už třetí rok 
po sobě vyčlenil osm set 
milionů korun, nebrání. 
Podle šéfky Státního fondu 
kinematografie Heleny Bez
děkFraňkové je ale nutné 
rozhodnout na základě 
vícero faktorů a nejen proto, 
že daňové vratky zvyšují 
v okolních státech.

„Z uvedeného důvodu při
pravuje fond analýzu stavu 

českého filmového prů
myslu, která podá 

komplexní popis 
současného fil

mového prů
myslu v ČR, 
především 
jeho kapacity 
a struktury,“ 

řekla dení
ku E15 šéfka 

fondu. Analýza 
by měla například 

odpovědět na otáz
ku, jaká by měla být po 
případném zvýšení pobídek 
výše každoročních alokací 
a jak to ovlivní strukturu 
žadatelů – a hlavně, zda to 
přiláká nové filmaře. „Takže 
v současné době neříkáme 
ani ano, ani ne a vyčká
me na výsledky analýzy,“ 
dodala.
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n Největší centrum  
v Česku pravděpo
dobně již brzy změní 
majitele. 

Daniel Novák

Vlastník řetězce Tesco je těs
ně před uzavřením dohody 
s americkým investičním 
gigantem CBRE Global 
Investors. 

Transakce v řádu vyšších 
miliard korun je na spadnu
tí v pražských Letňanech. 
Maloobchodní řetězec Tesco 
se tam dostává do závěreč
né fáze jednání o prodeji 
Obchodního centra Letňany, 
největšího nákupního areálu 
v Česku. Komplex s téměř 
dvěma stovkami obchodů na 
více než 125 tisících met
rech čtverečních má podle 
informací deníku E15 na 
dosah americký investiční 
obr CBRE Global Investors. 
Stejná firma, které v mi
nulosti patřil Tančící dům. 
V České republice působí 
ještě s investorem spřízně
ná poradenská společnost 
CBRE. 

Letňany patří mezi dobře 
zavedená a fungující ob
chodní centra. V minulých 
letech prodělaly moderniza
ci, Tesco si je rovněž vybralo 
za testovací areál pro nový 
koncept hypermarketu.

Při takto velkých transak
cích je obvyklé, že všechny 

strany mají podepsanou 
přísnou mlčenlivost ohledně 
sdělování jakýchkoli infor
mací. „V tuto chvíli není nic, 
co bychom mohli sdělit,“ 
uvedl tiskový zástupce 
amerického investora Rudolf 
Melzer. Informace nekomen
tovalo ani Tesco.  

CBRE Global Investors 
loni investoval do realit 
přes 21 miliard dolarů, což 
byl největší objem v historii 
společnosti. Polovinu z této 
částky firma utratila v Evro
pě, hodně aktivní byla právě 
v retailu. Američtí investoři 
byli minulý rok na tuzem
ském trhu v komerčních 
nemovitostech nejaktivnější 
ze všech. Obří obchodní 
centrum v Letňanech není 
jedinou nemovitostí, které 
Tesco v Česku prodává. Na 
trhu se již objevily pozemky 
řetězce stejně jako několik 
nákupních center v regi
onech. Kroky k možnému 
prodeji společnost započala 
též u sítě malých obchodů 
Žabka. Tesco vyčleňování 
majetku do speciálně zalo
žených firem vysvětlovalo 
tím, že jde o „zjednodušení 
interních postupů“. 

Rozprodej majetku souvisí 
se snahou českého i ma
teřského řetězce zalátat 
díry v hospodaření. Jeden 
obchodní dům již Tesco 
prodalo na Slovensku, další 
podobná transakce je tam na 
spadnutí. 

tesco má kupce 
pro obchodní 
centrum Letňany

Zahraniční filmaři
loni v Česku utratili 

přes

čtyři
miliardy korun.

LEtňanský gigant. Maloobchodní řetězec Tesco dostává do 
závěrečné fáze jednání o prodeji.
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Producenti chtějí  
zvýšit filmové pobídky

OCEnění. Film Marguerite, který se natáčel v Čechách, získal francouzskou filmovou cenu César  
v kategorii nejlepší výprava. 
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n Nejvíce vydělávající 
sportovkyně světa 
přišla kvůli dopingu  
o rekordní kontrakt.

Ruská tenistka Maria Šara-
povová šokovala tenisový 
svět přiznáním, že byla 
pozitivně testována na 
doping. Záhy poté ukončilo 
spolupráci s bývalou světo-
vou jedničkou hned několik 
firem včetně jejího hlavního 
partnera.

Společnost Nike vy-
pověděla partnerství se 
Šarapovovou s okamžitou 
platností. Právě výrobce 
sportovního oblečení byl 
hlavním partnerem ruské 
hráčky od jejích 11 let. 
Poslední smlouva měla 
Šarapovové během osmi let 
přinést 70 milionů dolarů, 
což je nejvyšší kontrakt 
v historii ženského sportu. 

Šarapovová  
ztrácí sponzory

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

Švýcarský výrobce hodi-
nek TAG Heuer oznámil, že 
zastavil jednání o prodlouže-
ní smlouvy na další období, 
dokud se případ nevyšetří. 
Původní kontrakt vypršel na 
konci roku.

Podobně se zachovala také 
firma Porsche. Automobil-
ka uvedla, že pozastavuje 
veškeré plánované sponzor-
ské aktivity týkající se ruské 
hráčky.

Další firmy zatím tak 
striktní nebyly. Společnost 
Danone zpráva o dopingu 
překvapila, zatím však bude 
jen sledovat vyšetřování. 
Kosmetická značka Avon 
odmítla nastalou situaci 
komentovat.

Šarapovová je již něko-
lik let nejlépe vydělávající 
sportovkyní. Celkově ji ve 
světě sportu podle žebříčku 
časopisu Forbes za rok 2015 
patří 26. místo s ročním 
výdělkem 29,7 milionu dola-
rů, z čehož většina pochází 
ze sponzorských smluv. 
Majetek ruské tenistky 
v roce 2015 Forbes odhaduje 
na 195 milionů dolarů. Na 
tenisových prize money si 
během kariéry vydělala  
37 milionů dolarů.

Šarapovová měla pozitivní 
dopingový test po letošním 
Australian Open. V jejím těle 
se našla látka meldonium, 
která je od letošního roku na 
seznamu zakázaných látek. 
Tenistka nyní čeká na to, jak 
bude potrestána. Obvyk-
lým trestem pro podobná 
provinění je dvouletý zákaz 
činnosti.

hořkost skvělých výsledků zakusili na biatlonovém 
mistrovství světa čeští reprezentanti. Blíže k cennému kovu 
měl podle očekávání ženský tým, ale naděje z dosavadního 
průběhu sezony nedokázal naplnit. Muži se v Norsku naopak 
předvedli v lepším světle než ve Světovém poháru. Ani jejich 
výsledky však na medaile nestačily. Přesto patřila česká 
reprezentace k nejlepším národům, když z 11 disciplín brala  
tři čtvrtá, tři pátá a tři šestá místa.  

krutý holMeNkolleN
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n Klub rozšiřuje stadi-
on a bude potřebovat 
i nový personál.

Anglický fotbalový klub FC 
Liverpool chystá největší 
nábor nových zaměstnanců 
ve své historii. Liverpool 
rozšiřuje kapacitu stadionu 
na Anfield Road o 8500 míst. 
V rámci této expanze klub 
vytvoří tisíc nových pracov-
ních míst. Celý projekt má 
rozpočet 260 milionů liber.

Rozšíření se týká hlavní 
tribuny slavného stadionu. 

Fc liverpool najme tisíc zaměstnanců
Po jejím dokončení se bude 
jednat o jednu z největ-
ších samostatných tribun 
v Evropě. A právě navýšení 
kapacity stadionu s sebou 
nese i potřebu většího počtu 
zaměstnanců. Ti budou pra-
covat v kuchyni, v pohostin-
ství, jako pomocný personál 
na tribunách při zápasech, 
ale také v klubovém muzeu 
či v roli průvodců při oblíbe-
ných prohlídkách stadionu.

Pro zvýšený počet ná-
vštěvníků klub na stadionu 
vybuduje také další stánky 
a restaurace, nebude chybět 
ani místnost pro konání 
konferencí a dalších akcí 
podobného druhu.

V rámci rekonstrukce klub 
otevře rovněž nový, mnohem 
větší fanshop a plánuje vy-
budovat přímo na stadionu 
v prvním patře kavárnu, 
z níž bude výhled na novou 
tribunu. Do budoucna se 
počítá v blízkosti stadionu 
rovněž se stavbou hotelu 
a obchodního centra. 

dle plánu. Práce na nové 
hlavní tribuně mají být hotové 
ve druhém pololetí. Fo
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roční příjmy Šarapovové (v milionech dolarů)

rok od sponzorů prize money celkem

2011 22,1 2,9 25

2012 22,0 5,9 27,9

2013 23,0 6,9 29,9

2014 22,0 2,4 24,0

2015 23,0 6,7 29,7

Pramen: forbes, wta



Rudolfinum
29.3.2016 - 17:00

Zajímá vás téma leadershipu? Chcete umět motivovat sebe i ostatní? Konference LEADERSHIP 
PRAHA 2016 vám přináší špičkové řečníky, svižné a úderné přednášky, inspirativní prostředí 
a networkingový večírek.

To vše v nádherných prostorách pražského Rudolfina s lidmi, kteří mají zájem se v oblasti 
leadershipu posouvat vpřed.

Registrujte se na www.leadership-praha.cz

Jiří Hlavatý
Oceňovaná herečka, 
diplomatka 
a velvyslankyně.

Generální ředitel
a majitel společnosti
JUTA a.s.

Italský manažer,
zakladatel pražského 
mezinárodního maratonu

Spoluzakladatel 
oceňovaného
start-upu Liftago.

Magda Vášáryová Carlo Capalbo Ondřej Krátký

2 500 Kč
vstupné na konferenci

Ředitel bavorského 
baletu, choreograf 
a baletní mistr.

Ivan Liška
Vedoucí právnička 
v mezinárodní společnosti 
Tyco, stand-up komička.

Nora Kurzová
Zakladatel GrowJOB Institute,
autor bestselleru
Konec prokrastinace.

Petr Ludwig
Předseda 
představenstva 
České spořitelny.

Tomáš Salomon

MEDIÁLNÍ PARTNEŘIPARTNER
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n Rozhodnutí Evrop-
ské centrální banky 
vytáhnout na oživení 
ekonomiky těžší kali-
br nenechalo v klidu 
bankovní radu ČNB. 

Zdeněk Pečený

ECB se rozhodla navýšit 
objem kvantitativního uvol-
ňování o 20 miliard eur mě-
síčně. V praxi to znamená, 
že ECB bude pomocí odkupů 
vládních – a od druhého 
čtvrtletí také korporátních – 
dluhopisů do ekonomiky lít 
80 miliard eur měsíčně. 

Tyto čerstvé peníze se 
budou muset někde usadit 
a je možné, že část z nich 
zamíří jako investice do 
korun. „A právě rychlejší 
příliv spekulativních peněz, 
který dotlačil ČNB v lednu 
i v únoru k aktivnější obraně 
slabé koruny, byl zásadním 
důvodem, proč ČNB začala 
uvažovat o záporných saz-
bách,“ připomíná Jan Bureš, 

hlavní ekonom Poštovní 
spořitelny. „V březnu zatím 
příliv peněz zeslábl a soudě 
podle nižších přírůstků li-
kvidity v českém bankovním 
systému se ČNB nemusela 
příliš otáčet,“ dodává. 

Podle analytiků 
by ČNB nemohla 
vycouvat z osla-
bování koruny 
dříve, než ECB 
skončí s tiš-
těním peněz. 
ECB se zatím 
nerozhodla 
prodloužit 
trvání kvan-
titativního 
uvolňování za 
březen příštího roku. 
„Pokud by ale ECB prodlou-
žila přímý tisk peněz do 
konce roku 2017, ČNB by si 
netroufla ukončit intervence 
tak brzy a pravděpodobně 
by plánovaný exit dříve nebo 
později posunula do druhé 
poloviny roku 2017,“ myslí si 
Bureš.

Od počátku intervenčního 
závazku v listopadu 2013 už 

ČNB na intervencích utra-
tila na půl bilionu korun. 
Jen v lednu nakoupila eura 
za zhruba 56 miliard korun. 
Hlavní ekonom ING pro 
Česko Jakub Seidler si myslí, 
že ČNB bude muset více 

intervenovat k obraně 
kurzového závazku, 

aby vykompen-
zovala oslabu-

jící euro. Na 
podzim 2013 
držela ČNB 
devizy v hod-
notě přibližně  

22 procent 
hrubého 

domácího 
produktu. V únoru 

dosáhl stejný ukazatel 
hodnoty 39 procent HDP. 
„Objem nutných intervencí 
ČNB díky novému opatření 
ECB může vzrůst na zhruba 
40 až 50 miliard korun 
měsíčně. Při takovém obje-
mu intervencí se devizové 
rezervy ČNB ke konci tohoto 
roku dostanou k 50 procen-
tům HDP,“ říká Seidler.  
 názory str. 14

ČnB čeká více 
práce s obranou 
slabé koruny

Devizy v hodnotě

39 %
hrubého domácího 

produktu držela 
 v únoru ČNB.

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,323

Čína 1 3,754

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,060

Chorvatsko 1 3,572

Japonsko 100 21,448

Kanada 1 18,410

Maďarsko 100 8,719

Norsko 1 2,868

Polsko 1 6,279

Rusko 100 34,921

Švédsko 1 2,907

Švýcarsko 1 24,721

Turecko 1 8,485

USA 1 24,398

Velká Británie 1 34,866

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 11. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,30 -0,34

ČEZ 385,60 0,36

Erste Bank 688,00 3,46

Fortuna 86,60 -2,31

Kofola 459,00 -0,22

KB 5163,00 0,56

NWR 0,10 11,11

O2 CR 251,30 0,52

Pegas 745,00 -0,13

Philip Mor. ČR 13 276,00 2,13

PLG 206,50 -0,96

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 171,00 0,00

VIG 617,40 2,44

Celkový objem (v tisících korun) 510 134,64

Akcie na pražské burze 11. 3. 2016 

David Vagaday

KFC se stal prvním zahra-
ničním fastfoodem, který 
vstoupil do čínské auto-
nomní oblasti Tibet. Nový 
podnik, který sídlí v ná-
kupním komplexu v centru 
tibetské metropole Lhasa, 
očekává kolem tisícovky 
hostů denně. 

Náklady na jeho provoz 
však zdražuje zásobování. 
Jak prozradil manažer Jü 
Čeng-čching, zboží včetně 
mražených kuřat bere od 
dodavatelů mimo Tibet. 
Menu s kuřecím sendvičem 
proto v Lhase podle serveru 
Nbcnews.com vychází 
v přepočtu na 152 korun, 
zatímco v jiných čínských 
městech na 117 korun. 

První pobočka americ-
kého fastfoodu v Tibetu 
logicky přitáhla velkou 
pozornost. Při otevření 
nechyběl červený koberec 
před vchodem, květinová 
výzdoba a hlavně dlouhé 
fronty. „Jako věrný fanou-
šek KFC jsem čekal ve 

frontě celé věky a málem 
mi bylo do breku, když jsem 
si poprvé líznul zmrzliny,“ 
citoval web pákistánského 
listu The Express Tribune 
jednoho z hostů. 

Americká společnost 
zveřejnila záměr otevřít re-
stauraci v Tibetu loni v pro-
sinci a od té doby čelila vlně 
kritiky. Tibetský duchovní 
vůdce dalajlama, který je 
sám vegetarián, prohlásil, 
že kruté zacházení s kuřaty 
chovanými a zabitými pro 
KFC odporuje tibetským 
hodnotám. 

Také se ozvali aktivisté 
bojující za práva Tibeťa-
nů proti čínské nadvládě. 
„Tibet je okupovanou zemí 
a Tibeťané byli vytlačeni 
z podnikání a ekonomické-
ho rozvoje prostřednictvím 
čínské imigrace,“ uvedla 
organizace Free Tibet.  

Yum Brands, matka KFC, 
se k otevření restaurace 
v Tibetu nevyjádřila. Již 
dříve prohlásila, že pobočka 
vytvoří pracovní příleži-
tosti.   více e15.cz

kFC otevřel první 
restauraci v tibetu
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/protesty-nezabraly-kfc-otevrel-prvni-restauraci-v-tibetu-1278870


n V roce 2016 se roz-
jedou všechny zasta-
vené jaderné reaktory, 
sliboval před třemi 
lety premiér Šinzó 
Abe. V provozu jsou 
jen dva. 

Jan Stuchlík

Pět let po havárii v japonské 
jaderné elektrárně Fukušima 
Daiichi zůstává budoucnost 
japonské jaderné energetiky 
nejistá. Navzdory prohlášení 
premiéra Šinzó Abeho, že Ja-
ponsko se bez jaderné ener-
gie neobejde. V roce 2013 
Abe oznámil, že do tří let se 
rozjede všech 45 reaktorů 
odstavených po fukušimské 
havárii. Zatím jsou v provo-
zu jen dva.

Restart dalších elektráren 
nyní zbrzdil soud v Otsu. 
Nařídil společnosti Kepco, 
aby okamžitě odstavila 
dva reaktory v elektrárně 
Takahama. Její třetí blok 
Kepco spustila v lednu a po 
soudním verdiktu ho oka-
mžitě zastavila. Čtvrtý blok 
se rozjel v únoru na pár dnů, 
kdy ho firma odstavila kvůli 
úniku chladící vody. 

Soud v Otsu dal za pravdu 
žalobcům, že předpovědi 
Kepco ohledně možných 

Pět let od Fukušimy: jádro stíhají soudy 

www.e15.cz | 9 |

Tři představitelé společnosti 
Tepco, které patří havarovaná 
elektrárna Fukušima, stanuli 
před soudem. Žalobce je 
obvinil z nedbalosti, která 
vedla k havárii, roztavení 
aktivních zón a následné 
masové evakuaci. Obžaloba 
jejich nedbalost dává do 
souvislosti se 44 úmrtími 
během evakuace. Žalobci 
ovšem původně obžalobu 
podat nechtěli. Vymohli 
si to až občané peticemi, 
což jim umožňuje japonské 
právo. Experti nicméně tvrdí, 
že vlastní havárie úmrtí 
nezpůsobila.

Šéfové tepco  
před soudem

Zatím posledním a jediným americkým prezidentem, který kdy Kubu 
navštívil, byl Calvin Coolidge. V roce 1928 se účastnil panamerické 
konference. Jimmy Carter na Kubu vyrazil na pozvání Fidela Castra 
v roce 2002, tedy 20 let po opuštění úřadu. Na Kubu se znovu vydal 
v roce 2011.

Po 88 letech

Penta smí ovládnout 
Sberbank Slovensko 
Slovenský antimonopol-
ní úřad povolil finanční 
skupině Penta ovládnout 
Sberbank Slovensko. Penta 
tak získává podíl 99,5 pro- 
centa. Zbylých zhruba půl 
procenta akcií vlastní drob-
ní akcionáři.  

GM posiluje na poli 
autonomních vozů 
Automobilka General 
Motors kupuje firmu Cruise 
Automation, která působí 
v oblasti samořízených aut. 
Cena se odhaduje na jednu 
miliardu dolarů. GM se tak 
snaží získat náskok před 
technologickými firmami. 
Firmu pro vývoj nových 
možností mobility ale nově 
založil i Ford. 

Británii vzrostl  
deficit obchodu s EU 
Schodek britského zahra-
ničního obchodu se zeměmi 
Evropské unie se v lednu 
meziměsíčně prohloubil 
o 8,9 procenta na 8,1 mili-
ardy liber (282,6 miliardy 
korun), což je nejvyšší údaj 
od roku 1998, kdy se tyto 
informace začaly sledovat. 
Celkový obchodní deficit se 
přitom snížil o 1,5 procenta. 

Prodej VW obnovil pokles

Odbyt automobilů kon-
cernu Volkswagen se 
v únoru meziročně snížil 
o 1,2 procenta na 693 tisíc 
vozů. Volkswagenu se tak 
nepodařilo udržet oživení 
prodeje z ledna, kdy odbyt 
meziročně vzrostl o téměř 
čtyři procenta. /čtk/

Krátce

zemětřesení v oblasti ne-
jsou dostatečně průkazné. 
Soudci také vyzvali vládu, 
aby se ujala tvorby evaku-
ačních plánů pro obyvatele 
žijící v okruhu 30 kilometrů 
kolem elektráren. Podle 
japonských médií tento po-
žadavek otevírá prostor pro 
další žaloby, které by mohly 
zabránit restartu reaktorů. 
V pátek takovou žalobu už 
podalo 70 obyvatel, kteří 
po soudu požadují zavření 
jaderné elektrárny Ikata, 
kterou provozuje Shikoku 
Electric Power. Blok číslo 

tři chce firma spustit letos 
na jaře.

Průzkum veřejného mínění 
pro některá japonská média 
ukázal, že 70 procent veřej-
nosti je proti rozvoji jaderné 
energetiky. Jejich obavy ještě 
přiživil bývalý premiér Naoto 
Kan, který musel v premiér-
ském křesle řešit fukušim-
skou havárii. Pro britský 
deník Guardian prohlásil: 
„Jaderná energetika není bez-

pečná. V nejhorším scénáři 
by muselo být evakuováno na 
50 milionů lidí.“

Loni vláda v predikci ener-
getického mixu do roku 2030 
uvedla, že za 15 let bude z já-
dra pocházet 20 až 22 pro-
cent japonské elektřiny. 
Zatím o povolení k obnovení 
provozu požádaly energetic-
ké firmy pro 25 ze 45 reakto-
rů. Do zlepšení bezpečnosti 
podle nových standardů 

přijatých po fukušimské 
havárii už provozovatelé 
investovali přes 20 miliard 
dolarů. Chtějí proto spustit 
výrobu co nejrychleji, aby se 
jim utracené peníze vrátily. 
I kdyby se nakonec všechny 
rozjely, dokázaly by v roce 
2030 vyrobit 15 procent 
elektřiny. I to podle expertů 
naznačuje, že japonská vláda 
pořádně neví, jak s jadernou 
energetikou naložit.

moře se vraCí. Po úderu desetimetrové vlny tsunami, která zabila tisíce lidí a vyřadila elektrárnu 
Fukušima, se u severovýchodního pobřeží Japonska tvořily obří vodní víry při návratu vodní masy. 
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Minimálně tři velké ame-
rické korporace se snaží 
podepsat obchodní dohody 
na Kubě ještě před blížící se 
historickou návštěvou ame-
rického prezidenta Baracka 
Obamy v Havaně. 

Do první návštěvy šéfa 
Bílého domu na „ostrově 
svobody“ zbývá necelý týden 
a očekává se, že telekomuni-
kační gigant AT&T a hoteliéři 
Starwood a Marriott oznámí 
podle The Wall Street Jour-
nal brzy dohody s kubán-
skými vládními agenturami. 
Tyto tři firmy jsou součástí 
celého seznamu amerických 
korporací, které se snaží do-
mluvit podnikání na Kubě. 

americké firmy finišují  
s obchody na kubě

Generální ředitel Marriot-
tu Arne Sorenson poletí na 
Kubu s Obamou jako vicešéf 
prezidentova exportního 
výboru. „Věříme, že brzo 
dostaneme od americké vlá-
dy povolení provozovat na 
Kubě hotely Marriott,“ uvedl 
nedávno mluvčí hotelové 
skupiny Thomas Marder.

AT&T a dva hotelové řetěz-
ce budou první americké fir-
my, které dokázaly na Kubě 
uzavřít obchodní smlouvy 
od chvíle, kde Obama v pro-
sinci 2014 oznámil norma-
lizaci vztahů s Kubou. Od té 
doby Obamova administrati-
va uvolnila řadu cestovních 
a obchodních omezení. /pez/



roku. K verdiktu je nyní za-
potřebí více soudců, změnily 
se i předpisy pro projedná-
vání případů. Kritici od po-
čátku tvrdí, že cílem novely 
je ochromit orgán, omezit 
jeho nezávislost a znemožnit 
mu tak vydávání negativních 
výroků k vládní legislativě. 
Soud minulý týden ozna-
čil reformu za neústavní. 
Na jeho stranu se v pátek 
postavila Benátská komise. 
„Tyto změny by 
neohrozily jen 
právní stát, ale 
také fungování 
demokratické-
ho systému,“ 
uvedl poradní 
panel. 

Kabinet 
své kroky 
zdůvodňuje 
příliš velkým 
vlivem soudu, 
jeho spřízně-
ností s předchozí vládou 
a snahou blokovat reformy 
současných představitelů 
Polska. Nález instituce i po 
kritice z Rady Evropy odmítá 
zveřejnit v úředním věstníku 
s tím, že nemá právní základ. 
Závěry Benátské komise 
chce předložit parlamentu 
k debatě. 

V sobotu se v reakci na 
stanovisko vlády k protestu 
podle některých zdrojů sešlo 
až padesát tisíc lidí. Demon-
straci dominoval trans-
parent „Obnovte ústavní 

pořádek“. Mnozí lidé mávali 
vlajkami Polska a Evropské 
unie. „Před lety Poláci pro-
testovali za změnu politic-
kého systému. Nyní protes-
tujeme, abychom zajistili, že 
ho náhle nezmění,“ prohlásil 
k davu Ryszard Petru, bývalý 
ekonom Světové banky a lídr 
opoziční strany Moderní. 

Za PiS však stojí velká část 
Poláků. Společně se spojenci 
má v aktuálním průzkumu 

podporu 
37 procent 
tázaných. 
Její vládní 
předchůdky-
ně, Občanská 
platforma, 
získala osm-
náct procent, 
Moderní 
o procento 
méně. 

Vyjádření 
poradního or-

gánu Rady Evropy by mohlo 
mít vliv na postoj Evropské 
komise, která má Polsko 
v hledáčku i kvůli dalším 
krokům vlády týkajícím se 
například veřejnoprávních 
médií. Brusel se k dění 
v zemi znovu vyjádří v dub-
nu. Aktuální situace si všímá 
i významný polský spojenec 
za Atlantikem. „Vyjádřili 
jsme znepokojení nad děním 
kolem stavu práva v Polsku,“ 
uvedl mluvčí amerického 
ministerstva zahraničí John 
Kirby.

| 10 | zahraničí

Soud minulý týden 
označil reformu za 
neústavní. Na jeho 
stranu se v pátek 
postavil poradní 
orgán Rady 
Evropy.

n Na protivládní de-
monstraci dorazilo až 
padesát tisíc lidí, PiS 
si však v průzkumech 
stále drží velký ná-
skok nad opozicí.

Karolína Flaszová

V Polsku se opět vyostřil boj 
mezi vládou a jejími odpůrci. 
Benátská komise, právní 
poradní orgán Rady Evropy, 
se vyjádřila kriticky k refor-
mě ústavního soudu. Kabinet 
Beaty Szydlové ale odmítá 
výtky uznat. V ulicích Varša-
vy i dalších měst se v sobotu 
k protivládnímu protestu 
shromáždily desítky tisíc lidí. 

Vláda Práva a spravedl-
nosti (PiS) stanovila nová 
pravidla fungování ústavní-
ho soudu v závěru minulého 

Varšava trvá  
na reformě  
ústavního soudu
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Němci šli ve třech 
zemích k volbám
Občané Bádensko-Würt-
temberska, Porýní-Falce 
a Sasko-Anhaltska v zem-
ských volbách vyjádřili po-
stoj k vládní politice. CDU 
kancléřky Angely Merke-
lové podle prvních odhadů 
v Bádensko-Würtembersku 
se ziskem 27,5 procenta 
zaostala za Zelenými o pět 
procent. Dosud této zemi 
dominovala. Protievropská 
strana AfD získala 12,5 pro- 
centa. Výrazně posílila 
i v Sasku-Anthaltsku, kde 
s 23 procenty skončila dru-
há. V Porýni-Falci zvítězila 
SPD před CDU a AfD.
 

Násilí v Pobřeží slonoviny 
zasáhlo i Evropany 
Střelba v letovisku v Po-
břeží slonoviny si vyžádala 

nejméně 12 mrtvých, včetně 
čtyř evropských turistů. Ne-
známí ozbrojenci zaútočili 
na letovisko Grand-Bassam 
oblíbené místními i zahra-
ničními turisty v neděli 
odpoledne. Stříleli na pláži 
i v hotelích. 

Ve Washingtonu 
uspěl Rubio 
Na republikánském voleb-
ním shromáždění v hlav-
ním městě Washingtonu 
zvítězil floridský senátor 
Marco Rubio před Johnem 
Kasichem. Donald Trump 
skončil třetí. Jednoho 
delegáta získal v sobotním 
republikánském hlaso-
vání na Guamu texaský 
senátor Ted Cruz, dalších 
devět si připsal ve Wyo-
mingu. V demokratických 
primárkách na Severních 
Marianách zvítězila Hillary 
Clintonová. /tre, čtk/

Krátce

Slovenským sociálním 
demokratům (Směr-SD) pre-
miéra Roberta Fica stoupla 
šance na sestavení vlády 
po nedávných parlament-
ních volbách. Již dvě strany 
pravého středu změnily svůj 
dřívější odmítavý postoj 
k povolebním jednáním se 
Směrem-SD.

Po sobotním rozhodnutí 
strany Most-Híd, že je připra-
vena vyjednávat s Ficovou 
stranou o vytvoření kabinetu, 
včera stejné rozhodnutí uči-
nila nová strana Síť. Strany 
otočily, když padla možnost 
vzniku pravicové vlády.

Již dříve začala se Smě-
rem-SD, jehož předseda Fico 
jako první dostal pověření 
hlavy státu k sestavení nové-
ho kabinetu, jednat Sloven-
ská národní strana (SNS).

Směr-SD, SNS, Most-Híd 
a Síť obsadí ve 150členné 

Fico se vrací do hry
vatelé po volbách označili 
za jedno z řešení volebního 
patu, kdy se do sněmovny 
dostalo dohromady až osm 
politických stran a hnutí 
včetně krajní pravice. Takové 
spojenectví by znamenalo, 
že poprvé v novodobé histo-
rii země by součástí vládní 
koalice byly nacionalistická 
SNS a zástupce početné 
maďarské menšiny, strana 
Most-Híd. /čtk/

sněmovně 85 křesel. „Před-
sednictvo Sítě se usneslo, 
že v případě, že dostane po-
zvání od kterékoliv z těchto 
stran na oficiální setkání, tak 
takové pozvání přijme,“ řekl 
novinářům místopředseda 
Sítě Andrej Hrnčiar.

Fico se měl ještě včera sejít 
s předsedou strany Most-Híd 
i se šéfem Sítě.

Případnou koalici čtyř 
zmiňovaných stran pozoro-

proti Vládě. Obnovte ústavní pořádek, znělo sobotní demon-
strací ve Varšavě.
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důležitý 
hráč. Víkendový 
sněm Slovenské 
národní strany 
potvrdil Andreje 
Danka v čele 
strany, která 
sehrává klíčovou 
roli v povolebních 
jednáních.Fo

to
 č

tk
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Postava bez pozitivních 
kvalit mi připadá nudná
n David Mitchell patří k nejoblíbenějším britským 
spisovatelům současnosti. Pět z jeho sedmi románů už vyšlo 
česky včetně Atlasu mraků, ambiciózní fresky o smyslu snahy 
postavit se chamtivosti. Jeho šestý román Bone Clocks vydá 
Mladá fronta na podzim. Vypráví o puberťačce na útěku 
z domova, o jejím ztraceném bratrovi i tajných skupinách 
nesmrtelných. „Jsou to mé myšlenkové experimenty, jejichž 
prostřednictvím se sám sebe ptám: Co bys byl ochoten 
zaplatit, abys nezestárl, neonemocněl a nezemřel? A pokud 
bys mohl oklamat smrt, byl bys pořád člověk?“

Iva Přivřelová

 Jak se vám líbila filmo-
vá verze Atlasu mraků? 
Zatímco jste v knize použil 
strukturu matrjošky a za-
balil každý příběh do toho 
předchozího, sourozenci 
Wachowští a Tom Tykwer 
na plátně všechny příbě-
hy vyprávěli najednou na 
přeskáčku.
S filmem jsem byl spokojen. 
Struktura knihy by na plátně 
nefungovala, nemůžete po 
divácích chtít, aby sledovali 

v jednom filmu šest různých 
začátků až do poloviny 
snímku. To by asi moc lidí 
nevydrželo. Filmaři změnili 
i pár věcí v zápletce, ale řekl 
bych, že všechny jejich změ-
ny vycházely z knihy. 

 Chtěl byste vidět i další 
filmy podle svých knih?
Samozřejmě. Ovšem nechci, 
aby se z nějaké mé knihy stal 
filmový odpad. Proto než 
prodám někomu práva, mu-
sím důvěřovat jeho integritě 
a profesionalitě. Samozřej-
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že se snažím víc poslouchat 
než mluvit. Jak dlouho? Než 
začnu psát: dost dlouho na to, 
abych se do toho pustil. Poté, 
co začnu psát: dost dlouho na 
to, abych zjistil, co potřebuji 
k tomu, abych dokončil roze-
psanou scénu. 

 Musíte mít své postavy 
rád, abyste byl schopen 
psát jejich hlasem?
Ani ne. Nemusím mít postavu 
rád na to, abych pochopil, 
jaký používá jazyk. Nicméně 
abych s ní mohl strávit měsí-
ce svého kreativního života, 
musím mít rád alespoň něja-
ké aspekty její osobnosti. Díky 
chybám, neřestem a osobním 
nedostatkům jsou postavy za-
jímavé, ale někdo, kdo nemá 
vůbec žádné pozitivní kvality, 
mi připadá nudný.

 Máte stálý pracovní 
režim?
Jen ve svých snech. V realitě 
mám děti.

 Prý neustále myslíte na 
další čtyři knihy, které napí-
šete. Máte pro každou z nich 
zápisník na poznámky?
Ne, tak organizovaný nejsem. 
Také nechci s sebou pořád 
tahat čtyři různé zápisníky. 
Nicméně ve svých součas-
ných zápisnících mám vyhra-
zené stránky pro specifické 
projekty a tam si píšu nápady 
pro své čtyři další knihy. Tyto 
stránky čekají na den, až 
začnu psát nový román. 

autorka je spolupracovnicí redakce

 Určitá kapitola 
vašeho života 
může být jakkoli 
pozoruhodná 
nebo dokonce 
halucinogenní, pokud 
však na jejím konci 
nezemřete, život 
půjde dál. A přinese 
další a další kapitoly, 
každou s vlastním 
obsahem, pravidly 
a prioritami, dokud 
konečně nepřijde 
den, kdy už znovu 
neotevřeme oči.

www.e15.cz | 13 |

Narodil se 
v Anglii, po 
studiu anglické 
a americké 
literatury odjel na 
Sicílii a poté do Japonska, kde 
se seznámil se svou ženou. Po 
osmi letech v Asii se vrátil do 
Anglie, kde mohl sebe i rodinu 
uživit jako spisovatel. Dnes žije 
s japonskou manželkou a dvěma 
dětmi (jedno trpí autismem) ve 
vsi na jihu Irska. První román 
Hybatelé vydal v roce 1999. 
Dosud má na kontě sedm 
knih, Sencislo9 a nejznámější 
Atlas mraků byly nominovány 
na prestižní Booker Prize, The 
Bone Clocks se loni dostaly 
na širší seznam kandidátů na 
Bookerovu cenu. Z japonštiny se 
svou ženou přeložil román The 
Reason I Jump od třináctiletého 
chlapce s autismem.

David  
Mitchell (47)

mě u toho vždycky riskujete. 
Ale můžete ten risk alespoň 
minimalizovat.

 Váš předposlední román 
Bone Clocks vypráví mimo 
jiné o dvou skupinách ne-
smrtelných. Anchoriti kvůli 
věčnému mládí sají duše, 
jejich nepřátelé horologové 
se reinkarnují do umírají-
cích těl. Jak vás tyto bytosti 
napadly?
Anchoriti a horologové jsou 
mou reakcí na fakt, že už 
nejsem mladý, že už patřím 
do starší poloviny lidstva. 
Jsou to mé myšlenkové ex-
perimenty, jejichž prostřed-
nictvím se sám sebe ptám: 
Co bys byl ochoten zaplatit, 
abys oklamal smrt a neze-
stárl, neonemocněl a ne-
zemřel? A pokud bys mohl 
oklamat smrt, byl bys pořád 
člověk? Zůstal by život bez 
data spotřeby stále životem?

 Když Bone Clocks adap-
tovalo rádio BBC do vykrá-
cené audioknihy, vynechalo 
poslední kapitolu. Co si 
o tom myslíte?
Chápu jejich logiku. Ten 
román má dost houževnatou, 
elastickou strukturu, v níž 
může vedle sebe existovat 
řada žánrů. Rozhlasová hra 
i film vyžadují jednodušší 
a jasnější vyprávěcí soudrž-
nost.

 Ona poslední kapitola 
z roku 2043 vlastně dokazu-
je, že předchozí velká bitva 
mezi anchority a horology 
nebyla tak důležitá, protože 

lidé jsou schopní zničit 
sami sebe.
Ano. Je to poněkud zvláštní 
obrat knihy, ale připadal mi 
správný. Určitá kapitola va-
šeho života může být jakkoli 
pozoruhodná nebo dokonce 
halucinogenní, pokud však 
na jejím konci nezemřete, 
život půjde dál. A přine-
se další a další kapitoly, 
každou s vlastním obsahem, 
pravidly a prioritami, dokud 
konečně nepřijde den, kdy už 
znovu neotevřeme oči. 

 Považujete se za antiu-
topistu?
Když Donald Trump vyhrává 
primárky, pak ano. Jindy 
musím doufat, že civilizace 
má budoucnost a že lidská 
vynalézavost a soucit najdou 
řešení problémů vytvo-
řených lidskou hloupostí 
a sobectvím.

 Kolik času strávíte 
čtením jiných knížek? Čtete 
pro radost, nebo jako sou-
část své práce?
Čtu tolik, kolik mohu, tak 
často, jak mohu, ale každý 
měsíc má hromada nepře-
čtených knih roste a roste. 
Čtu pro radost i kvůli práci, 
v rámci rešerší. Čtu, abych se 
dozvídal nové věci. 

 Máte jako čtenář rád 
i knihy dlouhé, jako je váš At-
las mraků nebo Bone Clocks?
Miluju dlouhé knihy, pokud 
jsou důvtipné, dobře na-
psané a poutavé. Pokud je 
nějaká kniha mizerná, skon-
čím s ní dřív, než ztratím 
vůli k životu. Ledaže by mě 
unesla fundamentalistická 
buňka samozvaných nakla-
datelů, která by mě nutila 
přečíst si jejich poloauto-
biografický román o 1200 
stranách, v němž ve druhé 
osobě vyprávějí o svém 
hrozném dětství a oživují to 
sekcemi magického realis-
mu. To bych pak neměl na 
vybranou. 

 Na jakých knihách jste 
vyrostl?
Hlavně na fantasy a sci-fi. 
Od Ursuly le Guinové, Johna 
Ronalda Reuela Tolkiena, 
Isaaca Asimova, Susan Co-
operové. Na Meči v kameni 
a Huckleberrym Finnovi. 
Na poezii, která mě podně-
covala, i když jsem jí zcela 
nerozuměl – od R. S. Thoma-
se či Teda Hughese.
 

 Pletou si vás v Británii 
se známým komikem stej-
ného jména?

Ano. Někdy mi přijde e-mail 
zamýšlený pro něj, který 
mě zve, abych se za spoustu 
peněz objevil na nějaké akci. 
Což je velké pokušení, ale 
ještě jsem mu nepodlehl.

 Rád své romány propo-
jujete, například pomocí 
stejných postav. Je to spíš 
hra, nebo chcete, aby bylo 
vidět, že jsou součástí stej-
ného vesmíru?
Ony jsou jeden vesmír. To mi 
umožňuje, abych v něm záro-
veň stavěl kaple i katedrály. 

 Svou novinku Slade 
House jste vydal jen rok 
po Bone Clocks, v podstatě 
jde o určitý dodatek k vaší 

předchozí knize, protože 
v ní také vystupují an-
choriti sající duše a jeden 
horolog. Měl jste podobné 
dodatečné nápady i k dří-
vějším románům?
Obecně je nemívám. Kdyby 
ano, nikdy bych nebyl scho-
pen pořádně začít novou 
knihu. Ve 47 letech bych 
stále pracoval na dalším 
dodatku ke svému prvnímu 
románu. To je dost pochmur-
ná představa. 

 Část Slade House jste 
nejprve zveřejnil na Twitte-
ru. Jak jste si to užil?
Když jsem ten příběh 
tweetoval, Slade House ještě 
neexistoval – šlo jen o krátký 
příběh, od kterého se Bone 
Clocks odvrátily, protože ho 
nepotřebovaly. Ale jak jsem 
tweetoval, začaly mě víc zají-
mat jeho postavy a možný vý-
voj, a když jsem s tím skončil, 
chtěl jsem budováním tohoto 
světa strávit ještě nějaký čas. 
Tak jsem to udělal. 

 Často píšete v ich formě 
a rád střídáte vypravěče. 
Jak zkoumáte své postavy 
a jejich jazyk? Kolik času 
tomu věnujete?
Jak? Pomocí biografií, autobi-
ografií, dopisů, YouTube. Tím, 
že hýčkám svou zvědavost na 
jiné lidi a jejich příběhy, a tím, 

 Čtu tolik, kolik 
mohu, tak často, 
jak mohu, ale každý 
měsíc má hromada 
nepřečtených knih 
roste a roste. Čtu pro 
radost i kvůli práci, 
v rámci rešerší. Čtu, 
abych se dozvídal 
nové věci.
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Tvář dne 

 Merkelová musí prolomit 
model, podle kterého je 
vítězem v závodě ten, kdo 
se dostane do Německa,

řekl rakouský kancléř  
Werner Faymann
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Stále týž Zeman
Opoziční TOP 09 vytáhla z archivů projev Miloše Zemana 

z kraje devadesátých let, v němž horoval proti obecnému re-
ferendu s obvyklým argumentačním filigránstvím: „Třetina 
obyvatel této země je slabá duchem“, „každý sedmý občan 
je debilní nebo dementní nebo alkoholik“. A také „zhruba 
polovina obyvatel této země má podprůměrný intelekt“.

Je to úsměvné, ale vlastně se změnilo málo. Zeman už pro-
stě není elitářský nositel politicko-ekonomické transformace, 
ale populistický prezident, kterého přímá volba zavázala k lo-
ajalitě k nejširším masám. A tak názorově otočil o 180 stupňů. 
Jinak je to stále týž Zeman. Ve svém projevu ve sněmovně 
citoval Jiřího Paroubka i Tomáše Halíka, v obou případech 
chybně. Odkázal na e-maily ukradené premiérovi neona-
cistickými hackery, jen aby byla legrace. Nepřinesl žádný 
podnětný argument, ale v přímém přenosu se zase připomněl 
voličům. A o to šlo. Kdo hledá názorovou konzistenci, bytelné 
postoje nebo obohacení veřejné debaty, nepochopil podstatu 
prezidentské one man show Miloše Zemana. Martin Čaban

Dneska sis na Facebooku 347krát změnila údaj v kolonce 
o vztahu. Nechceš si o tom promluvit?

Draghi  
vyměnil  
munici
Mario Draghi vypálil, ale 
euro nesestřelil. Tedy až na 
první okamžiky po oznáme-
ní sady nových stimulačních 
opatření Evropské centrální 
banky. To jednotná evrop-
ská měna oslabila z hodnot 
kolem 0,91 eura za dolar až 
téměř k hodnotě 0,925. Jenže 
už během Draghiho tiskové 
konference zase rychle zpev-
nila k 0,895 eura za dolar. 

Na první pohled to vyvo-
lává údiv. Jsou už centrální 
bankéři opravdu bez účinné 
munice? Vždyť když už ani 
„bazuka“ euro nesestřelí, co 
jiného? Jistou část své muni-
ce Draghi a spol. už opravdu 
spotřebovali. Se sazbami již, 
zdá se, níže nepůjdou. Právě 
toto Draghiho oznámení 
vyvolalo zmíněný zvrat. 
Mezi investory vneslo dojem, 
že zásobníky ECB jsou už 
opravdu prázdné.

Ve skutečnosti je to ale 
jinak. Záporná depozitní saz-
ba tíživě dopadá na komerční 
banky v eurozóně. Zdráhají 
se přenášet její břímě na své 
klienty – běžné střadatele. 

Zrovna tak se ale zdráhají 
nedat svým klientům pocítit 
její přínosy. Klienti si tedy 
půjčují výhodněji než před 
uvedením sazeb do záporu, 
zatímco jejich vklady jsou 
úročeny sice mizerně, ale 
pořád plus minus stejně jako 
před zavedením negativních 
sazeb. Ztenčené úrokové 
marže snižují zisky komerč-
ních bank a podvazují jejich 
byznys. Přitom ECB je na 
komerčních bankách závislá, 
neboť představují převodové 
páky stimulačních opatře-
ní. Zkrátka dokud se lidem 
neshazují peníze z vrtulníku, 

ECB banky potřebuje. A po-
třebuje je ziskové a prospe-
rující.

Proto je součástí sady 
opatření, která Draghi ve 
čtvrtek uvedl, úvěrový pro-
gram určený právě komerč-
ním bankám. Ty nyní dokon-
ce budou dostávat zaplaceno 
za to, že půjčují do širší 
ekonomiky. Toto opatření 
dokládá, že ECB munice tak 
úplně nedošla. Jenom mění 
druh nábojů. Místo redukce 

sazeb a znehodnocování 
eura je pro ni teď klíčové dále 
a vehementněji aktivizovat 
úvěrové toky v eurozóně.

ECB mění náboje nejen 
proto, že těmi dosavadními 
střílela i na komerční banky, 
svého klíčového druha ve 
zbrani při stimulaci ekono-
miky. Draghi vnímá i klíčový 
závěr nedávného šanghaj-
ského summitu zemí G20: už 
žádné měnové války. Zdá se, 
že i kompetitivní devalvace 
měn narazily na svůj limit. 
Ani tyto náboje – určené pro 
měnovou válku – už ECB 
zjevně používat nechce. 

Změnu v postoji ECB 
vítá také ČNB. Česká měna 
bezprostředně po Draghiho 
výstřelu z „bazuky“ vůči 
euru posílila až pod úroveň 
27,03 koruny za euro. Během 
tiskovky ale zase oslabila. 
Devizoví obchodníci po 
celém světě vstřebali fakt, že 
Draghi a spol. už vzdali boj 
za vyšší inflaci prostřednic-
tvím znehodnocování eura. 
To mimochodem značí, že 
ČNB by měla mít méně práce 
s obranou svého kurzového 
závazku. Už se nezdá tak 
jasné, že objem devizových 
rezerv akumulovaných ČNB 
v souvislosti s intervencí le-
tos překročí hranici bilionu 
korun. Zřejmější naopak je, 
že klesla pravděpodobnost 
zavedení negativních úroko-
vých sazeb v Česku.

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Roklen

Komentář

Lukáš Kovanda

ECB vnímá i závazek 
zemí G20. Proto už 
nechce používat 
arzenál určený 
především pro 
měnové války.
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Číňané natáčejí v Praze 
romantický seriál 
Čínští filmaři si vybrali 
Prahu jako dějiště 
dalšího ze svých seriálů. 
V metropoli štáb natáčí 
romantický seriál Peříčko 
letí do nebe, jehož hlavního 
hrdinu osud zavedl až do 
českého hlavního města. 

Trh s uměním  
po letech růstu klesl 
Po několika letech silného 
růstu mezinárodní trh 
s uměním loni klesl. 
Způsobil to hlavně propad 
levnější části trhu, kam 
spadají předměty v hodnotě 
menší než jeden milion 
dolarů. /čtk/

Krátce

n První filmová adap-
tace bestselleru Do-
minika Dána zaujme 
výpravou, kamerou 
a obsazením, ne však 
nepřehledným pří-
během a odcizujícím 
dabingem.

Iva Přivřelová

Detektivní romány, které 
údajně bratislavský krimi-
nalista píše pod pseudo-
nymem Dominik Dán, jsou 
na Slovensku populární už 
celou dekádu. Teprve letos 
se do kin dostal první film 
natočený podle jednoho 
z nich. Rudý kapitán vznikl 
jako česko-slovensko-polská 
koprodukce. Děj se odehrává 
v parném létě posledního 
roku existence Českoslo-
venska, převážně kdesi na 
Slovensku, v předabované 
verzi ovšem mluví slovensky 
pouze Ladislav Chudík ve 
své poslední roli. Ostatní slo-
venské postavy trpí nepříliš 
přesvědčivými postsynchro-
ny, které ubírají i z výkonu 
polské hvězdy 
Macieje Stuhra 
v hlavní roli. 
I proto tu vy-
nikají dva čeští 
herci, Oldřich 
Kaiser a pře-
devším Michal 
Suchánek, 
ačkoli ani je-
den na plátně 
nestráví moc 
času, přestože 
Kaiser láká na 
film z plakátu.

Rudý kapitán se snaží 
napodobovat skandinávské 
detektivky, v nichž každý 
zločin vyrůstá z prohnilých 
útrob společnosti. Náhod-
ný nález sedm let staré 
kostry s hřebíkem v lebce 
tedy vede k odkrytí niči-
vých intrik bývalé StB, jejíž 
členové stále žijí a často 
i stále slouží. Sympatický 
detektiv s typickou neúctou 
k autoritám, houževnatostí 
a policejních čuchem jde od 
jednoho neochotného svěd-
ka ke druhému. Jeho pátrání 
by mělo všechny body spojit 
do dusného portrétu země 
v chaosu rozpadu a s po-
hřbenými ideály. V režij-
ním debutu slovenského 
producenta Michala Kollára 
mu z toho bohužel už od za-

Stylová detektivka uspává 

Rudý kapitán se 
snaží napodobovat 
skandinávské 
detektivky,  
v nichž zločin 
vyrůstá z útrob 
společnosti. 

Hřbitov StarýcH HřícHů. Nález lebky s hřebíkem nenechá detektiv Krauz (Maciej Stuhr)  
jen tak. 
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čátku vychází nepřehledná 
čmáranice motivů, podrazů, 
lží, jmen a žánrových klišé. 

Krvavý thriller uspáva-
jící svým vlastním přípa-
dem a vlastní důležitostí, 
přestože se na konci změní 
v parodii sebe samotného, 
pak nezachrání ani pečlivě 
budovaný „cool“ vizuální 
styl. Barevné filtry, výprava 

a kostýmy 
dokonale 
evokují rok 
1992. Kamera 
je živá, když 
ale její časté 
fígle v podobě 
nestandard-
ních úhlů 
a odrazů od 
skel neslou-
ží příběhu, 
působí spíš 
jako pohledná 

exhibice. Nejoriginálnější 
a nejstylovější nápad padl 
hned na úvodní titulky – 
jména štábu jsou zanesena 
do novinových článků při-
pomínajících události léta 
1992. Jak příznačné, že už 
tehdy je divák při nasávání 
hutné atmosféry zahlcen in-
formacemi a zmaten, která 
písmena vlastně číst.   
Autorka je spolupracovnicí redakce

rudý  kapitán

(detektivní thriller, ČR-SR-Polsko 
2016, 115 minut)
režie: Michal Kollár
Scénář: Miro Šifra, Michal Kollár, 
Anna Fifíková
Hrají: Maciej Stuhr, Martin Finger, 
Michal Suchánek, Oldřich Kaiser
Premiéra: 10. března
Hodnocení: 40 %
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prOti strOji. Superpočítač společnosti Google AlphaGo v sobotu potřetí po sobě porazil jihoko-
rejského šampiona ve hře go I Se-dola. Mnozí nad ním zlomili hůl. Do nedělní čtvrté partie nastupo-
val s pošramoceným sebevědomím a po omluvě že „nedokázal naplnit očekávání, které do něj lidé 
vkládali“ (1). Ve čtvrté partii však zvítězil. Zítřejší poslední zápas série Google DeepMind Challenge už 
na konečném vítězství stroje nemůže nic změnit. Počítač přesto není suverén. V poslední partii zahrál 
několik překvapivých, patrně fatálních tahů, kterých by se lidský hráč za dané situace nedopustil (2). 
Profesionální experti, kteří s I Se-dolem zápasy průběžně konzultovali (3), vyvodili ze střetnutí překva-
pivý závěr: Po zkušenosti s počítačem už bude Jihokorejec pro lidské soupeře neporazitelný. 

prOstá prAvidlA. Hra go vznikla zhruba před čtyřmi tisíci let v Číně. Na hrací desku kladou dva 
hráči své kameny tak, aby ohraničili co největší území či obklíčili co nejvíce soupeřových kamenů jak 
ukazuje snímek. Go je podle odborníků náročnější na počítačovou simulaci než šachy.
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